
»جشن« و »عزا« فرقي نمي كند، در هر دورهمي 
و مراسمي، ظروف پلاس�تيكي و يكبار مصرف  
ديده مي ش�ود. اين ظروف كه قيمت زيادي هم 
ندارد، جاي خود را در تمام مراس�م هاي ايراني 
باز كرده و از آنجايي كه نيازي به شس�ت و ش�و 
هم ندارد و زحمت ميزبانان را كم مي كند، عضو 
جدانشدني مهماني ها و عزاداري ها شده است. 
هنگام خريدهاي فروشگاهي هم كه ديگر گفتن 
ندارد! هر كس با رفتن به خرده فروشي ها يا حتي 
فروشگاه هاي بزرگ و مشهور، از انواع كيسه هاي 
پلاستيكي موجود در آنجا استفاده مي كند و بعد 
از رس�يدن به خانه هم آنه�ا را دور مي ريزد! به 
همين راحتي، اين كيس�ه ها وارد محيط زيست 
مي ش�ود و يك فاجعه انس�اني به ب�ار مي آيد. 

نايلون هاي پلاستيكي و ديگر ظروف يكبار مصرف، 
هر چقدر هم كه ارزان قيمت و به صرفه باشد، اما عين 
يك طناب، دور گردن محيط زيست پيچيده شده  و 
در حال از بين بردن آن است. شايد اين پلاستيك ها 
از نظر قيمت و بهداشت براي مردم، مفيد و كارآمد 
باش��د، اما از آنجايي كه 400 الي 500 س��ال طول 
مي كشد تا تجزيه شود، مش��كلات بسيار زيادي را 
براي محيط زيست ايجاد كرده است. به همين دليل 
كشورهاي اروپايي اس��تفاده از هر نوع پلاستيكي 
را ممنوع كرده اند، حتي گوش پاك كن. در كش��ور 
ما هم سال هاس��ت كه كارشناسان محيط زيست 
نسبت به ضرورت كاهش مصرف پلاستيك هشدار 
مي دهند، اما گوش كس��ي به اين حرف ها بدهكار 
نيست.  از يك سو مس��ئولان، تلاش خاصي براي 
كاهش مصرف پلاستيك در كشور انجام نداده اند 
و از س��وي ديگر، اكثريت مردم نس��بت به بلايي 
كه پلاس��تيك دورريزشان بر س��ر محيط زيست 
مي آورد، اطلاعي ندارند يا گاهي ارزش��ي براي آن 
قائل نمي شوند، همين ها موجب شده كه امروز جزو 
پرمصرف ترين ها در استفاده از ظروف پلاستيكي 

باشيم و به محيط زيست ضربه بزنيم. 
طبق آمارهاي منتشره و بررسي هاي انجام شده، تا 
سال 2050 پلاستيك هاي اقيانوس ها از ماهي ها 
بيش��تر خواهد ش��د. آن طور كه مش��خص است، 
اكوسيستم دريايي بيشترين آس��يب را از آلودگي 
پلاستيكي دريافت مي كند. ۳۱ گونه از پستانداران 
دريايي با پلاستيك هاي بلعيده ش��ده، شناسايي 
شده اند و بيش��تر از ۱00 گونه از پرندگان دريايي 
هم مصنوعات پلاستيكي را به جاي غذا بلعيده اند. 
بيشتر از 250 گونه   دريايي در بين پلاستيك هاي 
رها شده در آب ها گرفتار شده اند و حدود ۸ درصد از 
گونه هاي شير دريايي با پلاستيك ها خفه شده اند و 

جنازه شان پيدا شده است. 
 روزانه ۵۰۰ تن ضايعات پلاستيكي در ايران 
پرهام جعفري، دبير س��ازمان مردم نهاد زامياران 
درباره مصرف بيش از اندازه پلاس��تيك و آس��يب 
آن ب��ه محيط زيس��ت ب��ه خبرن��گار »ج��وان« 
مي گويد: »فرآورده هاي پلاستيكي مدت هاست كه 
در زندگي ما جا خوش كرده و در كنار خدمتي كه 
به ما مي كند با آلوده كردن محيط زيست، چيزهاي 
گرانبهاتري را از ما مي گيرد. به همين دليل امروز، 
آلودگي پلاستيكي يكي از مشكلات محيطي اصلي 
و بنيادي در دنيا محسوب مي شود و در كشورهايي 
كه سيستم جمع آوري زباله شان ناكارآمد است، اين 

مشكل بيشتر بروز مي كند. «
او ادامه مي دهد: »كاهش استفاده از پلاستيك در 
كشور، ضرورتي است كه بايد همه ما به سمت آن 
حركت كنيم. طبق آمارهاي منتشر شده، سالانه 
حدود ۱۸5 هزار و روزانه 500 تن پلاستيك در ايران 
توليد مي شود و بعضي منابع هم مصرف پلاستيك 
در ايران را روزانه بيش از ۳ هزار تن و سالانه حدود 
يك ميليون تن عنوان كرده اند؛ سهم دنيا از توليد 
پلاستيك س��الانه بيش از ۱00 ميليون تن است و 
ايران بين ۱0 كش��ور پرمصرف در اين زمينه جاي 
گرفته است، اين آمار نشان مي دهد كه بايد هر چه 

سريع تر تحولي در اين زمينه ايجاد شود. «

 آمار وحشتناك مصرف كيسه پلاستيكي 
در پايتخت

جعفري با بيان ضرورت توجه ب��ه كاهش مصرف 
پلاس��تيك و افزايش مي��زان بازياف��ت آن  اظهار 
مي دارد: »آمارها حاكي از آن اس��ت كه حدود يك 
چهارم ضايعات پلاستيكي در اروپا بازيافت مي شود و 
بارها خبر ممنوعيت استفاده از ظروف يكبار مصرف 
در اروپا منتشر شده است. آنها در تلاشند تا علاوه بر 
افزايش بازيافت پلاستيك، ميزان مصرف آن را نيز 
كاهش دهند. اين در حالي است كه در كشور ما هر 
نفر، روزانه سه كيسه پلاستيكي مصرف می كند كه 
96 درصد آن مستقيم وارد س��طل زباله مي شود! 
از طرفي در مورد بازيافت زباله نيز بس��يار ضعيف 
عمل شده و شاهد آن هستيم كه درصد وسيعي از 
پلاستيك ها و ضايعات پلاستيكي بازيافت نمي شود، 
در صورتي كه اگر اين پلاستيك ها به چرخه بازيافت 
برود، مجدد مورد استفاده قرار مي گيرد و در نتيجه 
پلاستيك جديدي به محيط زيست اضافه نمي شود 
كه ب��ه آن آس��يب بزن��د. « او به آمار وحش��تناك 
مصرف پلاس��تيك در پايتخت اش��اره مي كند و 
مي گويد: »آنطور كه مدير پس��ماند ش��هر تهران 
اعلام كرده، روزانه 700 كيلوگرم مصرف پلاستيك 
شهروندان تهراني بوده اس��ت كه ۱0 درصد آن را 
كيسه هاي پلاستيكي تشكيل مي دهد، به همين 
دليل توجه به اين موضوع كه بايد مصرف كيسه هاي 
پلاستيكي كاهش پيدا كند، بسيار ضروري است. «

 تلاش براي به س�رانجام رس�اندن لايحه 
كاهش مصرف كيسه هاي پلاستيكي

دبير س��ازمان مردم نهاد زامياران مي گويد: »دفتر 
مديريت پسماند س��ازمان محيط زيست در تلاش 
است تا لايحه كاهش مصرف كيسه هاي پلاستيكي 
را در مجلس به سرانجام برساند؛ اگر به اين سمت 
حركت كنيم، قدم مثبتي براي ضايعات پلاستيكي 

كشورمان برداشته ايم. «
او با اشاره به برخي از اقدامات انجام شده براي كاهش 
آسيب هاي كيسه هاي پلاستيكي به محيط زيست 
اظهار مي دارد: »هر چند كه براي كاهش استفاده از 
كيسه هاي پلاستيكي بايد مردم را تشويق به استفاده 
از كيسه هاي پارچه اي كنيم، اما خوشبختانه چند 
سال است كه در برخي از فروشگاه هاي زنجيره اي از 
پلاستيك هاي زيست تخريب پذير استفاده مي شود. 
با اينكه تجزيه اين پلاستيك ها نيز پنج الي هفت 
س��ال زمان نياز دارد، اما در مقايسه با كيسه هايي 
كه 400 تا 500 سال طول مي كشد تجزيه  شوند، 

برتري دارند. «
 ارزان بودن پلاستيك و مصرف بي رويه آن

جعفري تصريح مي كند: »در آلمان، قيمت پلاستيك 
200 برابر گران تر از پلاس��تيك در ايران است، به 
همين دليل آلماني ها كمتر به س��مت استفاده از 
اين كيسه ها يا دور ريختن آنها مي روند. در صورتي 
كه ارزان بودن اين كيسه هاي پلاستيكي در ايران، 

موجب مصرف بي رويه آنها شده است. «
او به اس��تقبال م��ردم ب��راي جم��ع آوري بطري 
پلاستيكي و در  هاي آن جهت انجام امور خيريه اشاره 

مي كند و مي گويد: »بطري پلاستيكي و در  هاي آن 
جزو بيش��ترين ضايعات پلاس��تيكي هستند، به 
همين دليل گروه زامياران با جلب نظر مردم موضوع 
جمع آوري در  هاي پلاستيكي را مطرح كرد و با اعلام 
اينكه بازيافت اين در ها مي تواند سبب كار خير شود، 
شاهد همكاري و همراهي مردم در اين زمينه بوديم 
و آنها متوجه شدند كه با اقدامات كوچك خودشان 
علاوه بر حفظ سلامت محيط زيست مي توانند براي 

كار خير نيز قدم بردارند. «
 مسئولان بي مسئوليت و عدم دغدغه مندي 

آنها
به گفته اين فعال محيط زيست، به طور متوسط هر 
ايراني روزانه، سه كيسه پلاستيكي مصرف مي كند 
كه اگ��ر فقط ي��ك ع��دد از آن را در روز كم كنيم، 
اقدام مناسبي در جهت كاهش مصرف كيسه هاي 

پلاستيكي برداشته ايم. 
جعفري درباره راهكار كاهش آسيب پلاستيك هاي 
سبك به محيط زيست اظهار مي دارد: »از يك سو نياز 
به اقدامات تشويقي داريم تا مردم، كمتر به سمت 
مصرف كيسه هاي پلاستيكي بروند. از سوي ديگر 
بايد ارتباط مؤثري ميان دانش��گاه ها، شركت هاي 
دانش بنيان و همچنين مديريت شهري برقرار كنيم 
تا براي ضايعات پلاستيكي، اقدامات علمي مناسبي 

انجام شود. «
بي مس��ئوليتي مس��ئولان  از  ب��ا گلاي��ه  او 
مي گويد: »مشكل اصلي اينجاست كه دغدغه مندان 
محيط زيس��ت از مديريت محيط زيس��ت فاصله 
زيادي گرفته اند، به همين دليل شاهد آن هستيم 
كه توجهي ك��ه فعالان محيط زيس��ت به موضوع 
مصرف پلاس��تيك دارند، براي اين مسئولان هيچ 

اهميتي ندارد. «
 خودشناختي از مسير مديريت پسماند

در همين رابطه آيه حمداوي، فعال محيط زيست 
كه حدود سه سال اس��ت در صفحه اينستاگرامي 
خود، مخاطبانش را دعوت به كاهش اس��تفاده از 
پلاستيك هاي يكبار مصرف مي كند، درباره ضرورت 
كاهش مصرف پلاس��تيك ها به خبرنگار »جوان« 
مي گويد: »فعاليت سه ساله من و تشويق مخاطبان 
به عدم استفاده از كيسه هاي پلاستيكي و ظروف 
يكبار مصرف، نشان داده  كه اگر سبك زندگيمان 
را تغيير دهيم، مي توانيم بدون ظروف يكبار مصرف 
زندگي كنيم. « او ادامه مي دهد: »حدود س��ه سال 

اس��ت كه جنبش پس��ماند صفر را راه انداخته ام و 
افرادي پس از اط��لاع و آگاهي از مزاياي اين كار به 
اين جنبش ملحق شده اند. ما به پسماند، به عنوان 
سبك زندگي نگاه مي كنيم و مي بينيم كه  به بهانه 
كاهش پسماند، به س��مت عدم مصرف گرايي و به 
سمت ساده زيستي حركت كرده ايم. به علاوه اينكه 
اين مس��ئله موجب رش��د دروني ما هم شده و به 

خودشناختي رسيده ايم. «
حمداوي با اش��اره به ضعف در اطلاع رساني و عدم 
آگاهي بخش��ي به مردم براي مضرات اس��تفاده از 
پلاستيك هاي يكبار مصرف  اظهار مي دارد: »متأسفانه 
به جز چند مورد مقطعي و كوتاه در صدا و س��يما، 
محيط زيست هيچ جايي در تلويزيون ندارد. مسئله 
محيط زيس��ت و ضرورت كاهش پسماند به قدري 
پراهميت اس��ت كه نياز به يك شبكه تلويزيوني يا 
اختصاص يك برنامه مداوم تخصصي در صدا و سيما 
دارد. اما شاهد اين هستيم كه در اين زمينه، فقط يك 
برنامه وجود دارد كه آن  هم فقط هفته اي يك الي دو 

ساعت پخش مي شود. «
اين فعال محيط زيس��ت با اشاره به ضرورت پخش 
برنامه ه��اي تلويزيوني در خصوص آس��يب هاي 
ورود پلاستيك هاي يكبار مصرف در محيط زيست 
تصريح مي كند: »به طور حتم اگر مردم با چشم خود 
ببينند كه پلاستيك هاي دورانداخته شده توسط 
آنها، چه تأثير مخربي روي محيط زيست مي گذارد، 
احساس مسئوليت  بيش��تري خواهند داشت  كه 
نمونه كوچك آن را در صفحات مجازي و پيوستن 
مردم به جنبش هاي كاهش استفاده از پلاستيك 

مشاهده كرديم.«
 بازيافت پلاس�تيك يك راه حل اس�ت اما 

كافي نيست
او با بيان اينكه بازيافت پلاستيك يك راه حل است، 
اما كافي نيس��ت، مي گويد: »فلزها و شيش��ه ها را 
مي توان بارها و بارها و ب��دون افت كيفيت بازيافت 
كرد،  زيرا كه كيفيتشان هيچ تغييري نمي كند،اما 
پلاس��تيك را نهايتاً يك يا دوبار مي توانند بازيافت 
كنند، زيرا كه كيفيت خود را از دس��ت خواهد داد. 
به علاوه اينكه پلاس��تيك هاي خيلي سبك مانند 
كيسه هاي پلاستيكي يا ليوان هاي يكبار مصرف، 
صرفه اقتصادي براي بازيافت ندارند، بنابراين بايد 

براي كاهش مصرف آن، فرهنگ سازي كنيم.«
حمداوي معتقد است به طور كامل نمي توان استفاده 
از پلاستيك ها را حذف كرد، اما به راحتي مي توان 
مصرف آن را مديريت كرد و كاهش داد. او در اين باره 
مي گويد: »س��رانه توليد زباله براي ه��ر ايراني در 
روز  600 الي 700 گرم اس��ت، اما م��ن اين عدد را 
با مديريت به ۸ ال��ي ۱2 گرم در روز رس��انده ام. با 
اطمينان مي توانم بگويم كه ب��دون اينكه هر فرد 
به خودش س��ختي بدهد و با يك مديريت جزئي 
مي تواند توليد اين حجم از زباله خ��ود را در روز به 
زير 40 گرم برساند. « اين فعال محيط زيست اظهار 
مي دارد: » در هفته بدون كيس��ه پلاستيكي به سر 
مي بريم. دليل تأكيد به كاهش اس��تفاده از كيسه 
پلاستيكي نيز اين اس��ت كه ۱0 درصد پسماندها 
را همين كيسه ها تشكيل مي دهند، به دليل اينكه 
بسيار سبك هستند و پراكندگي شان هم زياد است 
به محيط زيس��ت خس��ارت زيادي وارد مي كنند. 
از آنجايي كه به راحتي و با جايگزيني كيس��ه هاي 
غيرپلاس��تيكي، امكان كاهش مصرف آنها تا ۸0 
درصد وجود دارد، كارشناسان محيط زيست روي 

اين مسئله تأكيد بسيار زيادي دارند. «
 قوانين بازدارنده اي كه نيست، مسئولاني 

كه خوابند
به تازگي و بنابر قانون مصوب س��ال 20۱9، ديگر 
فروش و استفاده از ظروف يكبار مصرف در اتحاديه 
اروپا ممن��وع شده اس��ت و اين قانون ش��امل ني 
 نوشيدني و گوش پاك كن نيز مي شود. علاوه بر اين 
وسايل، ظروف يكبار مصرفي كه از مواد پلاستيكي 
بيولوژيك يا طبيعي هم تهيه شده اند، ممنوع است. 
در كشور ما، اما محيط زيست از ضايعات پلاستيكي 
پر شده و مسئولان براي حل اين معضل دغدغه اي 
ندارند. آنها فقط به چند تبليغ در رس��انه بس��نده 
كرده اند و چند هش��دار به م��ردم مي دهند كه از 
كيس��ه هاي پلاس��تيكي و ظروف يكبار مصرف، 
كمتر استفاده كنند! بعد هم اين اقدامات نمايشي 
را در كارنامه خود ثبت مي كنند و ژست مي گيرند 
و مي گويند كه براي محيط زيست چنين و چنان 
كردند! در صورتي كه لازم است اين مسئولان براي 
فرهنگ س��ازي كاهش مص��رف يكبارمصرف ها و 
همچنين وضع قانوني درست در اين زمينه، آستين 
همت خود را بالا بزنند و به داد محيط زيست برسند. 
آنها بايد براي كاهش مصرف پلاستيك هاي يكبار 
مصرف، مشوق بگذارند يا حتي براي جلوگيري از 

استفاده بي اندازه آن، ماليات تعيين كنند. 
دول��ت مي توان��د قواني��ن س��ختي ب��راي نجات 
محيط زيس��ت در اين زمينه تعيين كند و مجلس 
نيز بايد با آن همكاري داشته باشد، همچنين صدا 
و س��يما نقش مؤثري در خصوص فرهنگ سازي و 
آگاهي بخشي به مردم در اين زمينه را دارد. از طرفي 
سازمان حفاظت محيط زيست و مجموعه هايي كه 
وظيفه حفاظت از اين آب و خاك را براي نسل هاي 
آينده بر عهده دارند، بايد تا پيش از اينكه دير شود، 
دست به كار شوند و براي پلاستيك هاي سبكي كه 
مانند طناب دار دور گردن محيط زيس��ت آويخته 
شده و هر لحظه در حال خفه كردن آن است، اقدام 

جدي، فوري و مؤثري انجام دهند. 
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خفگي محيط زيست با طناب پلاستيكي
استفاده از هر نوع ظرف يكبار مصرف نظير ني و گوش پاك كن در اروپا ممنوع شد

كارشناسان در گفت وگو با »جوان«: كاهش پسماند به ساده زيستي و خودشناختي هم منجر مي شود

»نذر آب« هم كارساز نيست!
بغض كرده و مي گويد كه مردم را دوس��ت دارد، از مسئولان كه قطع 
اميد كرده و ب��ا لحن كودكان��ه  و معصومش از اينكه »هم��ه بچه ها از 
بي آبي وضعيتشان خوب نيس��ت!« حرف مي زند. مي خواهد از مردم و 
همه خيرين، كمك بگيرد كه ديگر بغض��ش مي تركد و گريه مي كند. 
بيشتر از خودش، به فكر خانواده و ديگران است كه منتظر آب مانده اند 
و نمي دانند كه از بي آبي چ��ه كار كنند. دختربچه اي را مي گويم كه به 
تازگي فيلمش در شبكه هاي اجتماعي دست به دست مي چرخد و از 
مردم مي خواهد كه براي رساندن آب به آنها كمك كنند. او از مسئولان 
هيچ حرفي نمي زند، زيرا كه با تمام كودكي اش مي داند كه هر كدامشان 
اگر مسئول بودند، نيازي به حرف زدن و مطالبه كردن از آنها نبود، بلكه 

زودتر از اينها، جنوبي ها را از اين وضعيت نجات مي دادند. 
بغض اين دختربچه تركيد و ما هم با ديدن اين فيلم گريه مان گرفت، 
اما مس��ئولان چه؟ آيا با ديدن اي��ن فيلم خم به اب��رو آوردند؟ آنها كه 
مي دانند بيش از سه سال است كه استان هاي جنوب و جنوب شرقي 
كشور به بحران بي آبي  گرفتار شده است، پس چطور هيچ كاري براي 
آنها انجام نمي دهند؟ چطور شب ها راحت مي خوابند و عين خيالشان 

هم نيست؟!
مدير يكي از گروه هاي خيريه كه نمي خواهد نامش فاش شود، درباره 
مش��كلات بي آبي جنوبي ها به خبرنگار »جوان« مي گويد: »ما به اين 
مناطق رفت و آمد مي كنيم و از نزديك با مشكلات آنها آشنا هستيم. 
اين مردم براي تأمين آب مورد نيازشان، مشكلات زيرساختي دارند و 
شرايط به گونه اي است كه خيرين، قادر به انجام كار خاصي نيستند، 

بلكه دولتي ها بايد اقدامات اصلي را در اين خصوص انجام دهند. « 
او ادامه مي دهد: »علت بي آبي مردمان جنوب ش��رق كشور مربوط به 
سدي مي شود كه دولت آن را بين افغانستان و ايران ساخته است و وقتي 
اين سد بسته باشد، مشخص است كه كسي در اين منطقه آب ندارد!«

اين مدير گروه خيريه با اش��اره به اقدامات نمايشي هلال احمر  اظهار 
مي دارد:  »هلال احمر »نذر آب« راه انداخته و مي خواهد با اين اقدامات 
نمايشي براي اين مردم محروم از آب، كمك جمع كند! در صورتي كه 
اين كارها هيچ دردي از جنوبي ها درمان نمي كند. اين مردم كه نه آب 
دارند و نه برق،آيا با نذر چند دبه يا تانكر آب مي توان به آنها كمك كرد؟ 

حتي كمك مالي خيرين هم براي آنها »آب« نمي شود. «
به گفته او، نذر آب يك بازي است كه هلال احمر به راه انداخته تا مردم 

سرگرم شوند و تصور كنند كه دولت به فكر است. 
اين مدير گروه خيريه تصريح مي كند: »متأس��فانه اين مناطق محروم 
حتي سرويس بهداش��تي هم ندارد، يعني اين مردم علاوه بر اينكه از 
آب آشاميدني محروم هس��تند، حتي براي تأمين آب براي بهداشت 
خود نيز با مشكل رو به رو هستند. اكثرشان هم به دليل خشك شدن 

زمين هايشان، بيكار شدند و نمي توانند كشاورزي كنند. «
شرايط در اين مناطق به گونه اي است كه حتي نيازهاي اوليه شان هم 
تأمين نيست و مسئولان بي خيال از سختي هاي اين مردمان، طوري 
كه انگار هيچ مشكلي در اين مناطق وجود ندارد، به بي مسئوليتي خود 

ادامه مي دهند. 
مديران مربوطه در اين حوزه بايد پاسخگوي اشك چشم دختربچه اي 
باشند كه براي تأمين آب مورد نياز منطقه شان مي ريزد. آنها بايد درباره 
تمام بي تفاوتي هايشان نسبت به س��اكنان اين مناطق محروم جوابگو 
باشند. نه اينكه دست روي دس��ت بگذارند و منتظر ارسال كمك هاي 
پويش »نذر آب« بمانند و خودشان را به آن راه بزنند كه گويا قرار است 

همه چيز با اداي اين نذورات فراهم شود!

مهسا گربندي
  گزارش  یک

حسین سروقامت

آغاز واكسيناسيون عمومي
 با واكسن بركت

نمكي: هيچ فرد ايراني نيست كه در حيات باشد 
و آنتي بادي واكسن هاي پاستور و رازي در بدنش نچرخد

به رغم سابقه 1۰۰ س�اله ايران در توليد واكسن و اينكه كشورمان 
يكي از نخستين واكسن سازان منطقه بوده است، اما با رونمايي از 
واكسن هاي ايراني كرونا و پيوستن ايران به باشگاه واكسن سازان 
دنيا و ايستادن در جايگاه ششمين س�ازنده واكسن كرونا، برخي 
افراد و چهره ها با زير س�ؤال بردن اين پيش�رفت و دستاوردهاي 
علمي داخلي، توانمندي جوانان و دانشمندان كشور را زير سؤال 
مي برند. اين اظهار نظرهاي غير كارشناسي با انتقاد وزير بهداشت 
مواجه ش�د و وي در واكنش به اظهارات يكي از چهره ها و اساتيد 
دانشگاه در زير سؤال بردن واكس�ن هاي ايراني گفت:» هيچ فرد 
ايراني نيست كه در حيات باشد و دوره اي از زندگي كودكي اش را در 
ايران سپري كرده باشد و در خارج از كشور هم اگر زندگي مي كند، 
اما آنتي بادي واكس�ن هاي پاس�تور و رازي در بدن�ش نچرخد.«

با پيدا شدن س��ر و كله ويروس كرونا در دنيا بيش از 200 كشور دنيا 
از همان ابتدا به دنبال ساختن واكسن يا دارويي براي مقابله يا درمان 
كرونا رفتند. از اين تعداد كشور اما تنها شش كشور توانسته اند به فناوري 
توليد واكس��ن مقابله با ويروس كرونا دس��ت يابند. امريكا، انگليس، 
روس��يه، چين، هند و حالا ايران تنها كشورهايي هس��تند كه به اين 
تكنولوژي رسيده اند. بگذريم از اينكه در حال حاضر سويه هاي جديد 
ويروس كرونا نگراني از كم اثر شدن اين واكسن ها را ايجاد كرده است، 
اما در عين حال در اختيار داش��تن زيرس��اخت هاي واكسن مي تواند 
دستيابي به واكسن هاي قوي تر براي مقابله با اين ويروس ها را راحت تر 

در اختيار قرار دهد. 
  آغاز واكسيناسيون عمومي با واكسن هاي بركت 

در حال حاضر كش��ورمان توانسته است شش واكس��ن براي مقابله 
با كرونا توليد كند ك��ه از اين تعداد دو واكس��ن كوواي��ران بركت و 
پاستوكووك مجوز مصرف اضطراري دريافت كرده اند و قرار است با 
توليد انبوه اين واكسن ها و ورود آنها به سبد واكسيناسيون كشور روند 
واكسيناسيون هم سرعت بيشتري بگيرد. به خصوص اينكه در حال 
حاضر با فراگيري ويروس كروناي دلتا در كشور با رشد تصاعدي ابتلا 
و بستري و افزايش محس��وس در آمار مرگ و مير بيماران كرونايي 
مواجهيم. مطابق آمار 24 س��اعته كرونا در روز دوشنبه ۱4 تيرماه، 
۱6هزار و 25 بيمار جديد شناسايي و هزار و 7۸0 نفر از آنها بستري 
شدند. حالا واكس��ن كووايران بركت هم وارد چرخه واكسيناسيون 
شده و از روز گذشته با ورود محموله هاي جديد واكسن علاوه بر آغاز 
تزريق دوز دوم، افراد داراي بيماري هاي خاص و گروه سني 65 تا 70 
سال نيز در استان بوشهر در حال دريافت واكسن هستند. در چنين 
شرايطي اظهارات غير كارشناسانه و موضع گيري هاي غرض ورزانه نه 
فقط هيچ كمكي به بهبود وضعيت نمي كند، بلكه دلسردي كادر درمان 
و دانشمنداني را كه ماه هاست براي رسيدن به فرمول واكسن و مهار 

كرونا در تلاشند، به بار مي آورد. 
 اظهار نظري غير كارشناسانه 

پس از توليد و رونمايي واكس��ن هاي كرونا اظهار نظرهاي متعددي از 
سوي افراد مختلف در ش��بكه هاي اجتماعي منتشر شد. برخي از اين 
موفقيت به خو باليدند و برخي در آن تشكيك كردند. اما توييت اخير 
سعيد زيبا كلام با انتقاد وزير بهداشت همراه شد. وي در صفحه توئيتر 
خود نوش��ت:» به نظر شما كشوري كه نتوانس��ته در زمينه توليد يك 
دوچرخه ساده بچگانه صادراتي داشته باش��د و بعد از 60 سال عصاره 
صنعت خودروس��ازي اش، پرايد و پيكان اس��ت، چگونه ممكن است 
در زمينه توليد واكس��ن كرونا، تبديل به يك توليد كننده بين المللي 

شود؟«
  هيچ فرد ايراني نيست كه آنتي بادي هاي پاستور و رازي در 

بدنش نباشد
سعيد نمكي، وزير بهداشت در سي و پنجمين آيين پويش ره سلامت 
و افتتاح بزرگ ترين مجتمع خوابگاهي دانشجويي كشور و پروژه هاي 
بهداشتي، درماني و آموزشي دانشگاه علوم پزشكي تبريز، طي سخناني 

به اظهارات صادق زيبا كلام واكنش نشان داد. 
وي اظهار داش��ت:»در ط��ول ايام كرونا ب��راي خيلي ه��ا آرزو بود كه 
رمدس��يوير، فاويپيراوير و داروهايي كه در امريكا و اروپا در دس��ترس 
است، در دس��ترس مردم اين س��رزمين قرار بگيرد. در عرض كمتر از 
دو ماه دانشمندان داخلي اين س��رزمين آنها را ساختند. يك روز براي 
ونتيلاتور و حتي ماس��ك كه امريكايي ها اخيراً گفتند اجازه مي دهيم 
ماسك را به ايران ببرند، اما اعلام كرديم ما مدت هاست كه ماسك صادر 

مي كنيم، از خواب خوش بيدار شويد.«
وزير بهداش��ت با تأكيد بر اينكه زحمت يك س��اله مدافعان سلامت و 
سازندگان دارو و واكسن را نفي مي كنند تا يك فرد يا جرياني را بزنند، 

تصريح كرد:» ننگ بر اين سياست زدگي«. 
نمكي اف��زود:»در اي��ن ايام هم��كاران بخش صنعت و ش��ركت هاي 
دانش بنيان ونتيلاتور و تجهيزات ساختند، داروهاي مورد نياز ساختند 
كه داريم آنها را صادر هم مي كنيم. چ��ه غم انگيز فردي كه خودش را 
اهل قلم و پيشواي سياست مي داند، مي نويسد در كشوري كه دوچرخه 
نمي سازيم، مي خواهيم واكسن بس��ازيم. ايشان نمي داند همين الان 
در بدنش آنتي بادي واكسن هاي رازي و پاس��تور دارد مي چرخد. فرد 
ايراني نداريم كه در حيات باش��د و دوره اي از زندگي كودكي اش را در 
ايران سپري كرده باشد و در خارج از كشور هم اگر زندگي مي كند، اما 

آنتي بادي واكسن هاي پاستور و رازي در بدنش نچرخد.«

پرده اول:
»پرستارها براي ما كار خاصي انجام ندادند... اگر توي ايام كرونا 
نتوانستند بچه ش�ان را ببينند، همسرش�ان را ببينند، پدر و 

مادرشان را ببينند، خب در قبالش پولش را دريافت كردند.«
فرازهايي از سخنان اهانت آميز يك روحاني در فضاي مجازي!

پرده دوم:
تصوير يك سواري كه وسط سيل گرفتار شده است... و زير آن 

عبارت »سيل در نايين!«
در پرده اول روحاني جوان نمي داند كه بناست با سخنانش چه 
بلوايي برپا كنند. بيچ�اره دارد حرفي را از زب�ان ديگران نقل 
مي كند تا رد كند... س�ر و ته ح�رف را زده، واقعيت را تحريف 

كرده، تحويل ما مي دهند. 
در پرده دوم ماشين، اس�باب بازي است. پسرك كه از كنار آن 

برمي خيزد، واقعيت آشكار مي شود. 
آسمان، ريس�مان را به هم مي بافند، تا چيزي را باور كنيم  كه 

خودشان مي خواهند... 
مراقب باشيم؛ بي سوادي رسانه اي فاجعه است!

345
تابلوهاي تبليغاتي غيرقانوني

 جمع  آوري مي شود
ش��هرداري و س��ازمان هاي متبوعش در 
اين روزهاي آخ��ر مس��ئوليت، اقداماتي 
را انجام داده اند كه پرس��ش برانگيز شده 
و واكنش ه��اي گس��ترده اي را هم در پي 
داشته اس��ت. در اين هفته، ه��ر روز خبر 
تازه اي درباره برخي اقدامات ش��بهه  انگيز 
ش��هرداري منتشر ش��ده و گوش��ه اي از 
اقدامات اين نهاد عريض و طويل رسانه اي 
شده اس��ت. تا پيش از اين، موضوع اس��تخدام هاي ۱0 ه��زار نفره در 
روزهاي آخر ش��هرداري و واگذاري پرس��ش برانگيز املاك شهري به 
برخي بسازبفروش ها در رس��انه ها مطرح بود و حالا باب تازه اي درباره 
قراردادهاي عجيب و غريب ش��هرداري و س��ازمان زيباسازي مطرح 

شده است. 
از آغاز اين هفته، خبرهايي درباره ش��هرداري منتشر شده كه حاكي 
از فروش نق��اط مختلف ته��ران به برخ��ي از ش��ركت هاي تبليغاتي 
در همين چند ماه اخير اس��ت. گويا از ابتداي س��ال جديد، س��ازمان 
زيباس��ازي ش��هرداري تهران تعداد تابلوهاي تبليغاتي شهر را به نحو 
بسيار مشهودي افزايش داده است. براس��اس آيين نامه نصب تابلوها و 
علايم در سطح ش��هرها كه مصوب خود شوراي اس��لامي شهر تهران 
است، تنها در شرايطي مي توان اقدام به نصب تابلو تبليغاتي كرد كه نه 
امنيت مردم خدشه دار ش��ود و نه به زيبايي شهر لطمه بخورد. در غير 
اين صورت يك لحظه غفلت، ممكن است باعث تصادف و تلفات جاني 
و مالي شود. كمااينكه برخي گزارش هاي مردمي حاكي از آن است كه 
جانمايي نادرست بعضي از همين تابلوهاي تبليغاتي، زمينه ساز بروز 

تصادف شده است. 
به هر حال به نظر مي آيد كه صدور مجوز براي احداث و راه اندازي اين 
تابلوها در لحظات آخر مديريت بعضي از مس��ئولان شهري، خارج از 
قواعد مصرح و قوانين موضوعه بوده است. در هر صورت اين موضوع به 
صورت جدي در دستور بررسي اعضاي شوراي ششم خواهد بود و در 
صورت احراز كوچك ترين تخلف��ي در اين باره، با متخلفان آن برخورد 
جدي خواهد شد. بحمدا. . . اعضاي جديد ش��ورا در مواجهه با چنين 
اقداماتي هيچ خط قرمزي ندارند و بدون تس��امح با خاطيان برخورد 

خواهند كرد. 
اما موضوع تخل��ف در واگذاري هاي ابع��اد گس��ترده اي دارد. برخي 
شنيده ها در مورد داد و ستدهاي مالي درباره واگذاري اين تابلوها كه 
بسيار نگران كننده است، در دست بررسي است و به زودي در اين باره 
نيز تصميم گيري و اطلاع رساني خواهد شد. مردم مطمئن باشند كه با 
بررسي و احراز تخلف ها، هر اقدام غيرقانوني انجام شده باشد، به زودي 
ملغي خواهد شد و هر تابلو تبليغاتي غيرقانوني كه به روال چند ماه اخير 
در سازمان زيباسازي شهرداري تهران مجوز گرفته باشد، در دوره جديد 

شورا جمع آوري خواهد شد. 
جمع آوري تابلوهاي تبليغاتي در دوره چهارم شوراي اسلامي شهر تهران 
سابقه دارد. به نظر مي رسد كه امسال هم در نخستين روزهاي استقرار 
شوراي منتخب شش��م، تعداد قابل توجهي از تابلوهاي غيرقانوني كه 

اخيراً فضاي عمومي تهران را اشغال كرده اند، جمع آوري خواهد شد. 
اصل اين اس��ت هويت، امنيت و زيبايي ش��هر، نبايد دس��تمايه هيچ 
تصميمي قرار بگيرد و به حاشيه برود. ش��هروندان بايد در سطح شهر 
احس��اس آرامش و امنيت كنند و بتوانند از فضاهاي ش��هري به نحو 
احسن  استفاده كنند و بهره ببرند. هر اقدامي عليه اين اصل، با برخورد 

بي اغماض قضايي روبه رو خواهد شد. 

اوضاع كش�ور ما در زمينه 
دورريزه�ای پلاس�تيكی 
اصلًا خوب نيس�ت. اصلاح 
رون�د موجود ب�رای نجات 
محيط زيس�ت ض�روری و 
فوری است؛ البته مديريت 
پس�ماند، فقط برای محيط 
زيست نافع نيست و اثرات 
مثب�ت زي�ادی در س�اير 
ش�ئون زندگ�ی ه�م دارد

ناصر اماني، منتخب شوراي ششم تهران

زهرا چیذري 

محیا حسیني


